
Samlet oversigt over forslag til overordnet tema for borgermødet i regi af 
projektet Vores Stemmer den 17. november

Byrådets forslag til overordnet tema:
1. Borgerinddragelse – hvordan får vi bedst folk involveret i det lokale demokrati?
2. En samlet kommune – hvordan balancerer vi bedst ønskerne mellem land og by?
3. Personlige oplysninger – hvordan beskytter vi bedst os selv mod misbrug af vores data?

Ungerådets forslag til overordnet tema:
1. Der var i Ungerådet ikke umiddelbart opbakning til nogle af byrådets temaforslag. Ungerådet 

åbnede dog op for, at tema 1 om borgerinddragelse måske kunne være interessant, hvis det blev 
formuleret i et sprog, der appellerer mere til unge.   

2. Lørdag aften nede på torvet (opleves som utryg)  Tryghed i nattelivet i Varde / Ungdom og 
nattelivet / Hvordan sikrer vi, at det er trygt at færdes i nattelivet i Varde Kommune? 

Udfordringer, som Ungerådet nævnte, der ville kunne adresseres under ovenstående tema:
a. Transportmuligheder om natten og generelt i Varde Kommune – hvordan kan vi forberede 

mulighederne for kollektiv trafik?

3. Hvordan fastholder vi de unge i Varde Kommune? / Hvordan gør vi det mere attraktivt for unge 
at bo i Varde Kommune?

Udfordringer, som Ungerådet nævnte, der vil kunne adresseres under dette overordnede tema: 
a. Hvordan får vi flere (fritids)jobs til unge over 18 år i Varde Kommune? 
b. Attraktive boliger til unge – hvordan får vi øget udbuddet af attraktive boliger til unge i 

kommunen?

4. Generationskløften mellem unge og ældre  Hvordan kan vi styrke den gensidige forståelse 
mellem unge og ældre? 



Det Fælles Udviklingsråds (FUR) forslag til overordnet tema:
1. I Det Fælles Udviklingsråd var der bred tilslutning til byrådets temaforslag 1 om 

borgerinddragelse, men i relation til tema 1 kom Det Fælles Udviklingsråd selv med følgende 
forslag til tema:

Udfordringer/temaer, som Det Fælles Udviklingsråd nævnte, der vil kunne adresseres under dette 
overordnede tema: 

a. Hvordan gør vi det attraktivt at være frivillig? 
b. Lokale folkeafstemninger 
c. Hvordan skabes ejerskab  
d. Hvordan kan vi styrke det eksisterende nær-/lokaldemokrati?

2. I relation til byrådets temaforslag 2 om en samlet kommune havde Det Fælles Udviklingsråd 
følgende temaforslag:

a. Kommune i balance – geografisk, økonomisk og socialt

Derudover havde Det Fælles Udviklingsråd følgende temaforslag:

3. Vi vil lokalt 
4. Fra klynk til klynge – hvordan styrker vi fællesskabet i og imellem bysamfundene, så flere får lyst til 

at engagere sig i deres by og dets udvikling?
5. Problematik mellem demokrati og virkelyst  Afbureaukratisering - hvordan opnår vi effektiv 

offentlig sektor indenfor demokratiets rammer, så virkelysten i lokalsamfundene ikke dræbes af en 
langsommelig sagsbehandling ?

Ældrerådets forslag til overordnet tema:
1. Der var i Ældrerådet bred tilslutning til byrådets temaforslag 2 om en samlet kommune

I relation til tema 2 havde Ældrerådet følgende temaforslag: 
a. En samlet kommune - hvordan sikrer vi de mindre bysamfunds eksistens, således at det vil 

være muligt at blive boende uanset alder? 

Derudover havde Ældrerådet følgende temaforslag:

2. Hvordan gør vi Varde Kommune attraktiv at bo i for både unge og ældre? (Der kan drages 
paralleller til Ungerådets temaforslag nr. 3) 

3. Hvordan kan vi sikre en god alderdom for de ældre i Varde Kommune? 



Øvrige forslag:

Forslag fra borger:

4. Hvad kan vi gøre i Varde Kommune for at modvirke affolkning i kommunens landområder? (Der 
kan drages paralleller til byrådets temaforslag 2, Ældrerådets temaforslag 1.a.)

5. Kan vi i Varde kommune fastholde nuværende antal lægepraksis?

Forslag fra Enhedslisten, Varde:

1. Hvordan kan vi forebygge korruption? 
2. Hvorfor har kommunen ikke en whistleblower-ordning? Flere episoder har vist manglen på 

dette!
3. Hvorfor har folk ikke lige ret til medierne, på trods af at medierne er støttet af offentlige 

midler?
4. Hvorfor bruger vi ikke flere penge på vedligehold i stedet for at købe nyt? Her tænkes på 

bygninger, veje, anlæg, inventar med videre.
5. Hvordan kan vi sikre lejerne retssikkerhed her i kommunen? Huslejenævnet fungerer ikke.
6. Hvordan sikres at høringssvar tages alvorligt, og at politikken rettes ind? 
7. Er det godt, at der bliver flere ansat i administrationen og færre ”på gulvet”? Det er fakta at 

antallet af lærere, pædagoger, sosu-assistenter og lignende er blevet færre, mens ansatte i 
administrationen er øget forholdsmæssigt! (Der kan drages paralleller til FUR’s temaforslag 5)

8. Er det rimeligt, at mange mennesker har oplevelsen af, at sagsbehandlingen, ja af enhver art, 
ikke kun i jobcenteret eller socialforvaltningen, men alle steder, er dårligt tilrettelagt, med 
mange forskellige sagsbehandlere til den samme borger, langsommelig, tilfældig alt afhængig 
af sagsbehandler, bureaukratisk, mangel på empati for borgeren og så videre?


